
نخستين ديتاسنتر مزرعه GPU ايران 
تا ۱۴۰۴ راه اندازي مي شود

مع�اون علم�ي رئيس جمه�ور گف�ت: نخس�تين ديتاس�نتر 
مزرع�ه GPU را ت�ا اواي�ل ۱۴۰۴ افتت�اح خواهي�م ك�رد. 
حسين افشين، معاون علمي رئيس جمهور گفت: براي استفاده بهينه 
از داده ها، بايد اقداماتي صورت گيرد و قوانين لازم براي بهره برداري از 
داده ها تصويب شوند. يكي از طرح ها روي اين مسئله متمركز است و 
شوراي عالي فضاي مجازي مس��ئول اين كار است. بدون داده، هوش 

مصنوعي معنا ندارد. 
افش��ين در ادام��ه گفت: مس��ئله بع��دي در زمينه ه��وش مصنوعي 
زيرساخت ها هستند. زيرس��اخت به دو بخش اصلي تقسيم مي شود: 
يكي زيرس��اخت محاس��باتي كه ش��امل CPU و GPU )پردازشگر 
گرافيكي( است و ديگري زيرس��اخت توليد تراشه ها. كشور ما تا پايان 
اين دوره نمي تواند در زمينه توليد تراش��ه ها غفل��ت كند. پروژه ملي 
سهند براي توليد سيليكون و دستيابي به ويفر 9 در حال انجام است. 
پس از توليد سيليكون، بايد تراشه ها را توليد كرده و به زيرساخت هاي 

عميق برسيم. 
افشين ادامه داد: ما به تازگي وارد عرصه هوش مصنوعي شده ايم و طرح 
جامع اين حوزه تمامي اين موارد را در بر مي گيرد. ايران بايد ش��هري 
به عنوان مركز ميكروالكترونيك داشته باش��د و اگر پروژه ملي سهند 

اجرايي شود، پيشرفت هاي قابل توجهي خواهيم داشت. 
وي اظهار كرد: احتمالاً اگر اتفاق خاصي نيفتد، اولين ديتاسنتر مزرعه 
GPU را تا اوايل 1404 افتتاح خواهيم كرد. با اين حال، ما هيچ كدام از 
شركت ها را براي استفاده از GPU تأمين نكرده ايم و تنها  روي معماري 
مشخصي تمركز داريم. براي پيشرفت در اين حوزه، به پردازش با قدرت 

بالا نياز داريم. 
معاون علمي رئيس جمهور افزود: ما معم��اري را طراحي كرده ايم. در 
انقلاب صنعتي، قدرت مالي تعيين كننده ب��ود، اما در انقلاب صنعتي 
چهارم و در حوزه هوش مصنوعي، پول تنها عامل مؤثر نيس��ت. براي 

موفقيت، بايد در يك معماري بهينه و هدفمند فكر كنيم. 
وي گفت: يكي از مش��كلات ما در زمينه هوش مصنوعي اين است كه 
عمق اطلاعات افراد محدود است. براي حل اين مسئله، برنامه اي داريم 
كه از طريق پادكس��ت ها اطلاعات را ارائه دهيم. پروژه اول را خودمان 
تجهيز مي كنيم و شروع خوبي داشته ايم. به شركت هاي فعال در حوزه 
هوش مصنوعي پيشنهاد داديم كه براي هر پروژه اي كه تعريف كنند، 
50 درصد گرنت پرداخت مي كنيم، اما آنها قبول نكردند و عنوان كردند 

مشكل اصلي ما زيرساخت ها است. 
افشين افزود: در 17 پژوهش به دانشگاه ها اعلام مي كنيم كه دستيار 
هوش مصنوعي براي رئيس جمهور در حوزه هاي مختلف تدوين مي شود 
تا بتواند به عنوان دستيار كارشناسي هوشمند عمل و داده ها را مديريت 
كند. اين پروژه قرار است طي شش ماه آينده براي وزرا آماده شود. به اين 
ترتيب، هر وزير دستيار هوش مصنوعي خود را خواهد داشت، به طور 
مثال وزير نفت مي تواند تمام قوانين مربوطه را از طريق دستيار هوش 

مصنوعي مشاهده كند. 
وي در پايان گفت: براي معاونين رئيس جمهور نيز دستيارهاي هوش 

مصنوعي تدوين خواهد شد. 

   علت قطعي 9 ماهه تلفن چيست؟
يك شهروند: اهل منطقه اسب چين شهرستان سلمان شهر 
در استان مازندران هستم. از فروردين ماه امسال تلفن ثابت ما و 
بسياري از اهالي قطع شده است. بارها براي رفع اين اشكال به 
مخابرات مراجعه كرده   و با پش��تيبان آن هم تماس گرفته ايم، 
اما كس��ي جوابگوي ما نيس��ت. در اين 9 ماه مدام امروز و فردا 
مي كنند و جواب درستي هم درباره علت قطع شدن تلفن به ما 
نمي دهند. اگر ما يك روز در پرداخت قبض تأخير داشته باشيم، 
بلافاصله مخابرات تلفن  را قطع مي كند، اما چرا مخابرات نسبت 
به وصل كردن خطوط تلفن ما كه علت قطع ش��دن آن بعد از 
9ماه اعلام نمي شود، اين قدر تعلل مي كند؟ اميدوارم مسئولان 

مخابرات استان مازندران به اين امر رسيدگي كنند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰9۱9۰9۶۸۵۳۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
 پذيرا و  شنوا هستيم. در نظر داشته باشيد اين 
ستون را مسئولان و مديران با حساسيت ويژه 

مي خوانند.  اسكن كنيد
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چه بخواهيم چه نخواهيم يكسري نارضايتي ها در 
سطح جامعه وجود دارد كه ناديده گرفتن آن در گام 
دوم انقلاب اسلامي مي تواند ضرر و زيان بيشتري در 
پي داشته باشد. صدالبته كه مي توان با استفاده از 
ابزار و قدرت اين نارضايتي ها را تا حد زيادي كم كرد، 
اما اگر قرار اس�ت دنبال كار اصولي و محكم كردن 
پايه هاي انقلاب خصوصاً در گام دوم باشيم بايد به 
دنبال شنيدن صداي همه مردم چه آنها كه موافقند 
و چه آنها كه مخالف باش�يم. بي تردي�د نمي توان 
بدون ش�نيدن صدا و خواسته مخالفت ها و تحليل 
دلايل آن، به راهكاري براي همراه كردن آنها رسيد. 
در چنين ش�رايطي حلقه هاي مياني كه مي توانند 
اصحاب رس�انه، هنرمندان، نخبگان و تحليلگران 
اجتماعي و سياس�ي باش�ند، نقش قابل توجهي را 
در همراه كردن عم�وم مردم از موافق�ان گرفته تا 
مخالفان ايفا مي كنند. شايد شما موافقان خودتان 
را با يكي دو جمله قانع كنيد، اما كس�ي كه با طرح 
و ايده ش�ما موافق نيست، بدون ش�ك به توضيح 
و تشريح بيشتري جهت قانع ش�دن نياز دارد. در 
چنين شرايطي مي توان با استفاده از ظرفيت صدا 
و سيما و سينما و بهره گرفتن از هنرمندان، جهت 
ساخت فيلم ها، سريال ها و مستندات، آنچه  را لازم 
است به مخاطب ارائه كرد. در واقع اين يك ميانبر 
است براي آنكه شما بدون نصيحت كردن، افراد را به 
سمت و سويي كه مي خواهيد سوق دهيد، كاري كه 
شايد نتوان آنها را در يك نشست يا با يك سخنراني 
غرا )هر چند س�ودمند( قانع، راضي و همراه كرد. 

سال هاست كه عمده مسئولان در تمام صحبت هايشان 
به اينكه بايد اين بش��ود و آن بشود، اش��اره مي كنند. 
خصوصاً وقتي كارشان گير است )انتخابات( و به اعتماد 
مردم جهت انتخاب آنها نيازمندند. در چنين شرايطي 
اين بايد ها، تعدادش��ان بالا مي رود! ب��ه همين دليل 
است كه امروز مردم نياز به شنيدن حرفي تازه دارند؛ 
يعني جاي بايد اين بشود، آن بش��ود، نياز به شنيدن 
جملاتي چون اين اتف��اق رخ داده و اي��ن كار را انجام 
داديم،  هستند؛ البته با سند و مدرك. مهم ترين عامل 
در رس��يدن به موفقيت خصوصاً در چنين طرح هايي 
جلب اعتماد م��ردم و افكار عمومي اس��ت. اعتمادي 
كه وعده هاي محقق نش��ده چنان آس��يبي به آن زده 
كه امروز كار را بس��يار سخت و دش��وار كرده است. در 
چنين شرايطي وظيفه حلقه هاي مياني دشوارتر است، 
 چراكه گاهی حتي خود آنها با چنان س��دهاي سفت 
و سختي مواجه مي ش��وند كه تواني براي ايجاد رابطه 
قابل قبول بين مردم و مسئولان را ندارند. حال آنكه در 
گام نخست با ش��ور و حرارت بسيار در چنين مسيري 
قدم برداش��ته بودند. اين مهم نمايانگر آن است كه به 
تنهايي و با انداختن بار مس��ئوليت بر دوش يك گروه 
خاص )حلقه هاي مياني( نمي توان انتظار دس��تيابي 

به هدف را داشت. 
 عامل مهم در تحقق بيانيه گام دوم 

در آستانه سالگرد صدور بيانيه گام دوم از سوي رهبر 
معظم انقلاب، نشست خبري فراخوان همايش علمي 
»حلقه هاي مياني؛ پيش��ران جامعه پ��ردازي در نظام 
انقلابي« در مؤسسه پژوهشي انقلاب اسلامي با حضور 
حجت الاسلام ذوعلم، رئيس انديشگاه بيانيه گام دوم 

انقلاب برگزار شد. 
حجت الاس��لام ذوعلم در ابتدا گفت: »بيانيه گام دوم 
يك متن عميق و پرظرفيت اس��ت كه براي تحقق آن 
نياز به بستر انديشه ورزي و مباحث فكري در بخش هاي 
مختلف جامعه وجود دارد. در برخي مواقع، اين سؤال به 
ذهن مي آيد كه آيا بيانيه محقق شده است و چگونه بايد 
محقق شود؟ ديدگاه انديشگاه در اين زمينه اين است 
كه تحقق بيانيه جز در بستر فهم عميق مضامين آن و 

جهت گيري هايي كه بر مبناي گفتمان انقلاب اسلامي 
بيان شده، ممكن نخواهد بود.«

او ادامه داد: »بيانيه نه يك فرمان حكومتي است و نه 
قانوني كه از نظر ضوابط حقوقي لازم الاجرا باشد، بلكه 
يك متن فكورانه اس��ت، يك ديدگاه و نظريه در باب 
حكمراني آينده، تحولات آينده و مسيري كه بايد در 
آينده طي كنيم، با استفاده از تجارب گذشته و تأكيد بر 
چارچوب هاي نظري و ارزشي انقلاب اسلامي؛ پافشاري 
بر گفتمان انقلاب اسلامي در اين بيانيه، به ويژه در قالب 
انديشه اي و با تبديل آن به يك گفتمان عمومي، عامل 

مهمي در تحقق بيانيه خواهد بود.«
رئيس انديش��گاه بيانيه گام دوم انق��لاب مطرح كرد: 
»تنها زماني كه اين انديشه در ذهن جامعه بنشيند و 
رسوب كند، مي توان به تحقق آن اميدوار بود؛ در همين 
شش سال گذش��ته كارهاي زيادي انجام شده است. 
به ويژه جوانان دغدغه مند و علاقه مند از دانشجويان، 
طلاب و ساير اقشار در نقاط مختلف كشور تلاش هاي 
چش��مگيري انجام داده اند. يكي از اقدامات موفق در 
اين مسير كه در سال گذشته رخ داد، تشكيل مجمع 
تش��كل هاي مردمي گام دوم بوده اس��ت كه در حال 

دريافت مجوز به عنوان يك مجموعه مستقل است.«
ذوعلم اظهار داش��ت: »يكي از مسائل اساسي كه بايد 
پرداخته ش��ود، بحث »حلقه هاي مياني« اس��ت كه 
به عنوان يك ايده پيش برنده در حكمراني توسط رهبر 
معظم انقلاب در سال 9۸ مطرح شد؛  حلقه هاي مياني 
يعني چه و چه خصوصي��ات و مصاديق��ي دارد؟ اين 
سؤالات بايد در فضاي همايش هاي علمي و انديشه اي 
مطرح ش��وند. خصوص��اً در بس��تر نظام تش��كيلات 
بوروكراس��ي كش��ور، لازم اس��ت كه ويژگي هاي اين 

حلقه هاي مياني مشخص شود.«
رئيس انديش��گاه بياني��ه گام دوم خاطرنش��ان كرد: 
»به طور كل��ي، حلقه هاي مياني ي��ك مفهوم ثابت و 

ايستا نيست، بلكه مفهومي پوياست كه مي تواند 
به مجموعه هاي مختلف مردمي و نخبگاني 

اطلاق شود كه براي حل مسائل كشور در 
عرصه هاي مختلف وارد ميدان مي شوند 

و پيگيري اصلي نظ��ام انقلابي را در 
دستور كار خود قرار مي دهند؛ در 

نهايت، اين حلقه ها مي توانند به دستگاه هاي اجرايي 
نيز كمك كنند.«

 بوروكراس�ي كنوني يكي از موانع پيش�رفت 
كشور 

بوروكراس��ي كنوني يكي از موانع پيش��رفت كشور و 
يكي از چالش هاي اساسي در سياست گذاري هاست؛ 
موضوعي كه ذوعلم بدان اش��اره ك��رد و گفت: »بايد 
بررس��ي كرد كه چه اقداماتي بايد انجام ش��ود تا اين 
بوروكراسي، به يك نظام ديواني انقلابي و ايراني تبديل 
شود تا در خدمت مردم باشد و نه مانع پيشرفت كشور. 
اين نظريه اي است كه رهبر معظم انقلاب به  عنوان افق 
بلندي براي كشور مطرح كرده اند. بايد به سمت تحقق 

نظام انقلابي در كشور حركت شود.«
رئيس انديشگاه بيانيه گام دوم ادامه داد: »تحقق اين 
هدف، كار ساده اي نيست. اين نياز به انديشيدن دقيق 
در باب مقوله هاي مختل��ف دارد و بايد از متخصصان 
مختلف در اين زمينه استفاده شود؛ علاوه بر اين، بايد 
سازماندهي جدي و عزم راسخ در رأس دستگاه اداري 
كشور وجود داشته باش��د. اگر دولت و مجلس؛ اين دو 
نهاد مهم و تأثيرگذار، عزم راسخ براي دستيابي به نظام 
انقلابي نداشته باشند، اين حرف ها تنها به شعار تبديل 

خواهند ش��د و بر زمين خواهند ماند. در مباحث سال 
گذشته، نكات خوبي در خصوص نظام انقلابي مطرح 
شد و مقالات ارزشمندي ارائه گرديد كه مي توانند مورد 

استفاده قرار گيرند.«
 واسطه اي براي كاهش فاصله مردم و دولت 

ذوعلم همچنين گفت: »در نظام اسلامي كه ذيل رابطه 
امت و امامت تعريف مي شود، نبايد شكاف يا فاصله اي 
ميان دولت و ملت وجود داش��ته باشد. در واقع، دولت 
و ملت بايد در كنار هم باش��ند تا اهداف و آرمان هاي 
مشترك را محقق كنند. اين ايده اي است كه در فلسفه 
سياسي و جامعه شناسي سياس��ي انقلابي ما جايگاه 
وي��ژه اي دارد. حلقه مياني در حقيق��ت بايد به عنوان 
واسطه اي ميان نظام انقلابي و مردم عمل كند و بتواند 

حركت عمومي در كشور را تقويت كند.«
او تصريح كرد: »اصل مس��ئله اين اس��ت كه حركت 
عمومي كشور بايد تقويت ش��ود و اين حركت بايد به 
تحولي منتهي شود كه در نهايت پيشرفت همه جانبه 
كشور را به همراه داشته باشد. پيشرفت همه جانبه اي 
كه در بيانات حضرت آقا مطرح شده اس��ت و ش��امل 
پيش��رفت در فكر، علم، امور اجتماعي، سبك زندگي، 
اقتصاد، فرهنگ و ساير حوزه ها اس��ت. اين پيشرفت 
قطعاً نيازمند حضور مردم است، چراكه حاكميت ديني 
ذاتاً مردمي است و تجربه 45 ساله انقلاب اسلامي نشان 
داده كه بدون حضور مردم، نظام جمهوري اس��لامي 
قادر به شكل گيري و استمرار نبوده و نمي توانست در 

عرصه هاي مختلف پيشرفت كند.«
رئيس انديشگاه بيانيه گام دوم خاطرنشان كرد: »اين 
همايش با محوريت حلقه هاي مياني توسط انديشكده 
بيانيه گام دوم در 23 بهمن 1403 در س��الگرد صدور 
بيانيه گام دوم انقلاب از س��وي مق��ام معظم رهبري 
برگزار خواهد ش��د. اين همايش تنها به جلسه اي در 
23 بهمن محدود نمي شود. از همين حالا، دانشگاه ها 
بايد به عنوان واحدهاي ميدان عمل وارد ش��وند. 
هر دانش��گاه بايد گروه هاي تخصصي خود را در 
اين زمينه فعال كند. به ويژه دانش��كده هاي 
مديري��ت، سياس��ت گذاري، برنامه ريزي 
اجتماع��ي، و آينده پژوه��ي مي توانند در 
اصلاح نظ��ام حكمراني كش��ور و تحول 

آن با ن��گاه انقلابي كم��ك كنند. علاوه ب��ر برگزاري 
پيش نشست هاي علمي در دانشگاه ها، در استان ها نيز 
طبق اقتضائات هر منطقه، پيش همايش هايي برگزار 
خواهد شد تا زمينه س��ازي لازم براي همايش اصلي 

فراهم شود.«
 حل مشكلات با تجميع ايده ها و تجارب

جوانان و افرادي كه در حلقه هاي مياني در حال فعاليت 
هستند، گاهي با موانع جدي مواجهه مي شوند و اساساً 
جايگاهي در دستگاه ديواني برايشان قائل نيستند. اما 
چه اقداماتي بايد انجام دهيم تا بين اين حلقه ها و نظام 
بوروكراتيك كنوني، همسويي و سازگاري ايجاد شود؟ 
محمدحس��ين ضميريان، معاون انديشگاه بيانيه گام 
دوم انقلاب اس��لامي در اين رابطه به »جوان« گفت: 
»به نظر مي رسد كه براي اينكه انواع مشكلات را پشت 
س��ر بگذاريم بايد اول يك سنخ شناس��ي از مشكلات 
داشته باشيم. ممكن است بس��ياري از اين مشكلات 
كه براي يك حلقه مياني مطرح است براي حلقه هاي 
مياني ديگر، مسئله حل شده اي باشد، از اين جهت در 
عنوان همايش، بحث اي��ده، چالش و تجربه را در كنار 
هم ديده ايم، بنابراين اگر چالش هايي باشد كه دائما در 
حال بازتكرار شدن پيش روي يك حلقه  مياني باشد، 
مسلماً به وسيله حلقه هاي مياني ديگر كه تجربه براي 

حل آن داشتند، كمك مي شود.«
او ادامه داد: »ما اساساً نمي توانيم از هيچ مشكلي عبور 
كنيم مگر اينكه يك ايده براي حل و عبور از آن مشكل 
داشته باشيم. در بسياري از موارد و جاها اتفاق افتاده كه 
افراد، هيچ ايده اي براي عبور از مشكل ندارند، بنابراين 
با آن مسائلي كه دارند خو مي كنند! بنابراين نبايد براي 
حلقه هاي مياني كه پديده آمده از نخبگان جوان هست 
و اين گروه در آن نقش هاي مهمي را ايفا مي كنند، تداوم 
مشكل وجود داشته باشد. از اين رو، همايش مي تواند 
با تجميع ايده ها و تجارب گذشته؛ چه تجاربي كه در 
ابتداي انقلاب بوده و چه در تجربه هايي كه امروز با آن 
مواجه هستيم بسياري از مشكلات را حل كند. اين ايده 

در حقيقت ايده اصلي خود اين همايش است.«
 تنقي�ح قوانين ب�ا كم�ك حلقه ه�اي مياني 

متخصص و نخبه 
كمتر كسي است كه نداند بس��ياري از قوانين با وجود 
ايده آل بودن، ضمانت اجرايي ندارند. بسياري از قوانين 
هم چون نظارتي وجود ندارد يا اجرا نمي شوند يا اگر هم 
بشوند به درس��تي اجرا نمي شوند. همين مسئله خود 
زمينه س��از ايجاد نق نق هاي عمومي و بالا رفتن سطح 
نارضايتي ها و مهم تر از همه از بين رفتن اعتماد عمومي 
خصوصاً به چنين طرح هاي ايده آل است. حال چطور 
مي توان با كمك حلقه هاي مياني، قوانين را بدون كم 
و كاست اجرايي كرد؟ حجت الاسلام ذوعلم در پاسخ 
به اين س��ؤال »جوان« گفت: »متأسفانه سال هاست 
كه بحث تنقيح قوانين در قوه مقننه مطرح است، بايد 
مجلس به اين وظيفه خودش اهتمام ويژه  بورزد و اين 
شدني است. پيشنهاد من اين اس��ت كه براي تنقيح 
قوانين، مي توان حلقه هاي ميان��ي متخصص و نخبه 
تشكيل داد و از جامعه حقوقدان كمك گرفت. اگر آن 
نگاهي كه رهبر معظم انقلاب ب��ه مردمي بودن نظام 
دارن��د در عرصه هاي مختلف ديده ش��ود، حتماً همه 

مشكلات ما قابل حل است.«
بي ترديد امروز، چالش ها و مشكلات و بسترسازي براي 
حل و فصل آن، مهم تر از هر كار ديگر است. اما تنها با 
درس گرفتن از تجربيات تلخ و شيرين است كه مي توان 
ايده هاي نو و تازه اي براي عبور از چالش ها خلق كرد. 
ايده هايي چون تشكيل حلقه هاي مياني و تقويت آنها. 
در چنين شرايطي ش��ايد بتوان، كارهاي روي زمين 
مانده و همچنين قوانيني را كه تنها روي كاغذ هستند، 
اجرايي كرد و در مسير رشد و پيشرفت كشور در تمامي 

حوزه ها قدم برداشت. 

عقبگرد از درمان رايگان كودكان 
ك�ودكان زير هفت س�ال و هزينه ه�اي درمانش�ان يكي از 
دغدغه هاي مهمي اس�ت ك�ه حماي�ت از آنه�ا و پرداخت 
هزينه هاي آن در راس�تاي سياس�ت هاي جمعيتي كش�ور 
مي تواند گامي مهم به شمار برود. در همين راستا هم دولت 
سيزدهم ورود كرد و از ارديبهشت امس�ال درمان كودكان 
زير هفت س�ال رايگان ش�د. در واق�ع درمان راي�گان اين 
كو دكان يك�ي از دس�تاوردهاي مهم دولت س�يزدهم بود. 

حالا اما يك تصوير در فضاي مجازي دست به دست مي شود كه 
از توقف درمان رايگان كودكان زير هفت سال حكايت دارد. اين 
تصوير كه ظاهراً از بخش پذيرش يكي از مراكز درماني ثبت شده 
از مصوبه اي حكايت دارد كه از اول آذرماه امسال درمان رايگان 
كودكان زير هفت س��ال را متوقف ك��رده و مطابق آن پرداخت 
بخش��ي از هزينه به عه��ده بيماران اس��ت. ماجراي��ي كه براي 
پيگيري آن با وزارت بهداشت تماس گرفتيم. هر چند ما موفق 
به دريافت پاسخي در اين خصوص نشديم، اما در همين فاصله 
س��عيد كريمي، معاون درمان وزارت بهداش��ت در گفت وگويي 
با صداوس��يما، در خصوص ش��ايعاتي درباره لغو درمان رايگان 
كودكان زير هفت سال توضيحاتي داده است؛ او در اين باره گفت: 
» اين قانون، مصوبه هيئت وزيران را داش��ته و به هيچ عنوان لغو 
نشده است. برخي با استناد به يك عكسي كه نه مكان آن مشخص 
است و نه اصالت آن بررسي ش��ده در فضاي مجازي مواردي را 

مطرح كردند كه به هيچ عنوان صحيح نيست.«
كريمي با تأكيد بر اينكه همچنان در بيمارستان هاي دولتي هزينه 
خدمات درماني براي كودكان رايگان است، اظهار داشت: »اين 
مصوبه بدين معني است كه بيمه ها تمام هزينه هاي كودكان را 
پرداخت مي كنند و تعرفه پزش��كان و پرستاران از سوي بيمه ها 

پرداخت مي شود.«
روابط عمومي سازمان بيمه س��لامت هم با تكذيب اين مسئله 
مي گويد كه اين موض��وع صحت نداش��ته و همچنان خدمات 
بستري و سرپايي در مراكز دولتي و دانشگاهي به كودكان رايگان 
است و تنها در بخش دارو خانواده ها موظف به پرداخت هزينه ها 
مي باشند كه اين موضوع از قبل هم وجود داشته و عملًا تغييري 

در رابطه با دستورالعمل پيشين رخ نداده است. 
ارائه خدمات درماني به كودكان زير هفت س��ال ارديبهشت ماه 
امس��ال با ابلاغ دستور العمل آن از سوي س��عيد كريمي معاون 

درمان وزير بهداشت اجرايي شد. 
كريمي در زمان ابلاغ اين دستور با بيان اينكه تمامي هزينه هاي 
درمان سرپايي و بس��تري اين كودكان رايگان و بر عهده دولت 
است، گفت: در تاريخ 9 اس��فند 1402 بر اساس مصوبه هيئت 
وزيران و ابلاغ معاون اول رئيس جمهور درمان كودكان زير هفت 
سال در مراكز دولتي و دانشگاهي رايگان شد و هموطنان بايد در 
جريان اين موضوع قرار گيرند و بدانند كه لازم نيست پولي بابت 
درمان فرزندانش��ان پرداخت كنند و اگر جايي با تخلف مواجه 

شدند، اين موضوع را به سامانه 190 گزارش دهند. 
همچنين بهرام عين اللهي، وزير سابق بهداشت نيز در اين رابطه 
گفته بود هر حادثه يا بيماري كه در هفت س��ال اول زندگي رخ 
دهد، در بقيه عمر باقي مي ماند و سلامت فرد را مختل مي كند، بر 
اين اساس به پيشنهاد وزارت بهداشت، در هيئت دولت اين طرح 
به تصويب رسيد كه خدمات رايگان به كودكان تا زير هفت سال 
در مراكز دولتي داده شود تا از اين طريق سلامت آنها ايمن شود. 
با وجود اين اما چنين حركت هايي مس��بوق به س��ابقه است! 
همچن��ان كه دولت تدبي��ر و اميد ب��ه رغم آنكه بيم��ه رايگان 
11ميليون ايراني را به عنوان يكي از دستاوردهاي خود مطرح 
مي كرد و رس��انه هاي همس��و اين اقدام دولت را ب��ا طرح بيمه 
همگاني اوباما تحت عنوان اوباما كر مقايسه كرده و به آن لقب 
روحاني ك��ر داده بودند، با كس��ب رأي مردم و تش��كيل دولت 
دوازدهم از اين به قول خودش دستاورد و از ادامه اجراي طرح 
تحول سلامت سر باز زد و در اين راستا حتي وزير بهداشت را هم 
تغيير داد تا قطار طرح تحول سلامت متوقف شود. حالا اما دولت 
تغيير كرده اس��ت. هر چند اين اقدام در راستاي سياست هاي 
جمعيتي كشور اس��ت، اما چندان تعجب نخواهيم كرد اگر اين 
رويكرد و اين اقدام تغيير كند. روزنامه جوان طي روزهاي آينده 
براي پيگيري ماجرا حتماً به بيمارستان هاي كودكان سر خواهد 
زد تا ببيند آيا اطلاعيه منتشر شده در فضاي مجازي صحت دارد 

يا تكذيبيه معاون درمان !

ارتقای حکمرانی اسلامی با ميدان داری گروه های مردمی
گزارش »جوان« از نشست خبری همايش علمی »حلقه های ميانی، پيشران جامعه پردازی در نظام انقلابی«

رئيس انديشگاه بيانيه گام دوم در پاسخ به سؤال »جوان«: براي تنقيح قوانين، مي توان حلقه هاي مياني متخصص و نخبه تشكيل داد و از جامعه حقوقدان
 كمك گرفت. اگر آن نگاهي كه رهبر معظم انقلاب به مردمي بودن نظام دارند در عرصه هاي مختلف ديده شود، حتماً همه مشكلات ما قابل حل است

مهسا گربندي
  گزارش یک 

زهرا چيذري 
   گزارش 2

معاون بهداشت وزارت بهداشت:
واكسن خوراكي روتاويروس به صورت

رايگان به كودكان تجويز مي  شود
مع�اون بهداش�ت وزارت بهداش�ت، درم�ان و آموزش پزش�كي 
گفت: واكس�ن خوراك�ي روتاوي�روس به ص�ورت راي�گان براي 
ك�ودكان زي�ر پن�ج س�ال در س�ه مرحل�ه در مراكز بهداش�تي 
و درمان�ي و خانه ه�اي بهداش�ت تجوي�ز و داده مي ش�ود. 
عليرضا رئيسي با اشاره به اجراي سراسري واكسيناسيون روتاويروس 
در كشور از امروز - 13 آذر - افزود: اين واكسن به صورت خوراكي بوده و 

از تشديد بيماري به خصوص اسهال در كودكان جلوگيري مي كند. 
وي ادامه داد: با توجه به اينكه س��الانه بيش از 2/5 ميليون كودك زير 
پنج سال در كشور دچار اسهال و از اين تعداد 173 هزار كودك زير پنج 
سال در مراكز درماني بستري مي شوند، واكسن خوراكي روتاويروس 

كمك مؤثري براي پيشگيري از اين عارضه در كودكان مي شود. 
رئيسي تأكيد كرد: كودكان زير پنج سال مي توانند براي دريافت اين 
واكسن به خانه هاي بهداشت و مراكز بهداشتي و درماني مراجعه كنند.  
معاون وزير بهداش��ت با بيان اينكه واكس��ن روتاويروس مورد نياز به 
اندازه كافي در كش��ور تأمين شده اس��ت، گفت: قرار است با همكاري 
انستيتو پاستور و رازي و شركت هاي دانش بنيان واكسن روتاويروس 
را بومي سازي كنيم.  وي خاطر نش��ان كرد: اين واكسن بعد از واكسن 
پنوموكوك به صورت سراس��ري وارد س��بد واكسيناسيون كشوري 
شده است.  رئيس��ي تصريح كرد: قرار است واكسن فلج اطفال تزريقي 
 HPV را به س��بد واكسيناس��يون نيز اضافه كنيم و در صورت واكسن
نيز نياز به بررسي ميزان شيوع و اثر بخشي آن دارد كه در كميته ملي 

واكسيناسيون بررسي اپيدميولوژي بررسي خواهد شد. 

محمدمهدی صافی |  جوان


